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بررس�ي لوايح مرتب�ط ب�ه زيرس�اخت قانوني 
مب�ارزه با پولش�ويي و س�خنان نماين�دگان در 
جلسه روز گذش�ته روش�ن كرد كه نگراني هاي 
سرنوش�ت  تك�رار  خص�وص  در  فراوان�ي 
برج�ام در خص�وص اي�ن لايح�ه وج�ود دارد. 
روزگذشته خانه ملت، جلسه شلوغي داشت؛ جلسه اي 
كه اتفاقاً برخي از مهم ترين لوايح چند سال اخير در 
آن مورد بررسي قرار گرفتند. لوايح مربوط به پيوستن 
ايران به كنوانسيون مبارزه با تأمين مالي تروريسم، 
لايحه اصلاح قانون مبارزه با پولش��ويي و همچنين 
لايحه اصلاح قانون مبارزه با تأمين مالي تروريسم از 
جمله لوايحي بودند كه در اين جلسه قرار بود، مورد 
بررسي قرار بگيرند، البته در اين ميان وقت مجلس به 
اصلاح لايحه قانون مبارزه با پولشويي اختصاص يافت 
و ادامه بررسي آن به زمان ديگري موكول شد، با اين 
حال حتي در اين بررسي ناقص نيز روشن شد كه كار 
تا چه اندازه براي مجلس در اين باره حساس است. 
دليل آن هم اين اس��ت كه لوايح فوق به دليل اثرات 
قانوني كه بر گردش نظام مالي كش��ور و پيوند آن با 
بخش هاي مختلف نظام دارد مي تواند تأثيرات بسيار 
مهمي بر پروژه هاي حساس نظام جمهوري اسلامي 
ايران داشته باشد. شايد مهم ترين نگراني درباره اين 
لوايح همان نگراني ای باشد كه بارها و بارها دلسوزان 
و منتقدان كشور نسبت به پذيرفتن چارچوب هاي 
مربوط به بحث پولشويي بيان كرده اند. تعريف هاي 
دوگانه از موضوع تروريسم و همچنين محدود شدن 
وظايف دس��تگاه نظامي كش��ور از جمله مهم ترين 

نگراني های موجود است. 
  مخالفت مركز پژوهش ها
FATF باپيوستن ايران به

به گزارش فارس، محمدعلي پورمختار نماينده مردم 
بهار با اشاره به نشست ديروز فراكسيون نمايندگان 
ولايي مجلس گفت: در اين نشست تعدادي از لوايح 
همچون لايحه اصلاح قانون مبارزه با پولشويي، لايحه 
الحاق دولت ايران به كنوانس��يون پالرمو )مبارزه با 
جرائم سازمان يافته فراملي( و همچنين لايحه مبارزه 
با تأمين مالي تروريس��م مورد بحث و بررس��ي قرار 
گرفت و مركز پژوهش هاي مجلس نيز گزارشي را در 

خصوص اين لوايح به اعضاي كميسيون ارائه كرد. 
وي افزود: طبق اين گ��زارش لواي��ح فوق الذكر در 
راستاي اجرا و پياده سازي FATF در كشور و تلاش 

براي خروج از ليست سياه اين گروه هستند. 
عضو شوراي مركزي فراكس��يون نمايندگان ولايي 
مجلس اظهار داش��ت: بر اس��اس گزارش ارائه شده 
آنچه قابل ذكر است اين است كه اين لوايح نمي تواند 
امنيت گردش هاي مالي و حساب ها و تراكنش هاي 
مردم را كه مس��تقيم به امريكا منتقل خواهد ش��د 
تأمين كند و اطلاعات مالي در اختيار FATF قرار 
خواهد گرفت. همچنين در اين گزارش آمده كه ما 
در مورد تروريسم و مصاديق آن اختلافات جدي با 

FATF خواهيم داشت و حتي اگر حق شرطي هم 
داشته باشيم هيچ كارايي ای براي ما نخواهد داشت. 
پورمختار خاطرنشان كرد: همچنين در اين گزارش 
آمده بود كه اين سازمان ها به عنوان ابزاري در اختيار 
كشورهايي همچون امريكا قرار گرفته اند تا به كشورها 
فشار بياورند كه به اين معاهدات بپيوندند و تعهدات 
را قبول كنند، درحالي كه امريكا و متحدانش به اين 

معاهدات مقيد نيستند. 
  ماجراي برجام دوباره تكرار نشود

در صحن علني مجلس شوراي اسلامي نيز نمايندگان 
مجلس سؤال جدي نسبت به اصلاح لايحه مبارزه با 
پولشويي داش��تند. علي ادياني نماينده قائمشهر به 
عنوان اولين مخالف كليات اين لايحه اظهار داشت: 
اين لايحه داراي مش��كلاتي اس��ت كه كميسيون 
حقوقي تلاش كرده آن را برطرف كند اما در ماده ۴ 
آن موضوع تشكيل شوراي عالي مبارزه با پولشويي 
آمده است. اين يعني تشكيل شورايي كاملاً حاكميتي 
كه قرار است از اين به بعد همه امور زير نظر دولت ها 
باشد. »اكنون برهه مهمي براي مجلس براي تصويب 
يا عدم تصويب اين لايحه اس��ت كه در تاريخ نوشته 
مي ش��ود.« كاظم دلخوش نماينده صومعه سرا در 
مجلس به عنوان اولين موافق كليات لايحه مذكور 
گفت: مبارزه با پولشويي در دستور كار همه دنيا قرار 
گرفته است. ما در سال ۸۶ در كميسيون اقتصادي 
قانون پولشويي را تصويب كرديم. امروز مجدداً اصلاح 
اين قانون در مجلس مورد بررسي قرار گرفته است 

تا جرائم و روش هاي جايگزين ب��ه جاي روش هاي 
قديمي باشد. 

دلخوش ادامه داد: بس��ياري از مفاس��د اقتصادي از 
طريق شناسايي جريان هاي مالي و مبارزه با پولشويي 
قابل شناسايي هستند. به گزارش فارس، احمد سالك 
نماينده اصفهان به عنوان دومين مخالف كليات اين 
لايحه اظهار داشت: ما ۱۱ سال پيش قانون پولشويي 
را در مجلس تصويب كرديم،  پس هيچ الزامي وجود 
نداشت كه از خارج از كشور به ما دستور دهند قانون 
پولش��ويي را تغيير دهيم. وي تأكيد ك��رد: نبايد به 
استقلال كش��ور خدشه وارد ش��ود، برجام را ظرف 
۱۵ دقيقه تصويب كرديم. امروز نبايد اين اتفاق در 
مورد دو لايحه مبارزه با قانون پولش��ويي و مبارزه با 
تأمين مالي تروريس��م بيفتد. براساس اين گزارش، 
علي لاريجاني رئيس مجلس در واكنش به اظهارات 
سالك درباره تصويب برجام ظرف ۱۵ دقيقه اظهار 
داشت: برجام دو ماه در مجلس مورد بحث و بررسي 
قرار گرفت و س��اعت ها فراكس��يون هاي مختلف و 
دبيرخانه ش��وراي امنيت روي آن بحث و بررس��ي 
كردند و ما در مجلس نتيج��ه را رأي گيري كرديم، 
لذا مدام روي آن مانور ندهيد كه ما مجبور ش��ويم 

توضيح دهيم. 
در ادامه سالك گفت: نبايد اجازه دهيم اقتدار كشور 
از دست برود. جريان مالي براساس FATF تمامي 
معاملات ما را تحت نظر دش��من قرار مي دهد. هيچ 
دليلي ندارد كه دشمن از اطلاعات ما خبردار شود و 

عليه ما استفاده كند. 
وي با تأكيد بر اينكه استكبار به دنبال افزايش فشار بر 
ايران است، اظهار داشت: نبايد اجازه دهيم استقلال 
ما ضربه خورد. ما با تبادل مالي مش��كل نداريم ولي 
بحثمان اين اس��ت كه چرا بايد اطلاعات ما دس��ت 
دشمن باش��د. لاريجاني مجدداً به اظهارات سالك 
واكنش نش��ان داد و اظهار داشت: اين صحبت هاي 
ش��ما مربوط به لايحه اصلاح قانون مبارزه با تأمين 
مالي تروريسم است. ما اكنون در حال بررسي لايحه 
مبارزه با پولش��ويي هستيم كه س��الك پاسخ داد: 
»مبارزه با پولشويي و مبارزه با تأمين مالي تروريسم 
موازي يكديگر هستند. س��ؤال ما اين است كه چرا 
ش��ما عجله داريد اين لوايح قبل از ۲۲ ارديبهشت 
كه امريكا مي خواهد درباره برجام موضع گيري كند، 
تعيين تكليف شود. اكنون مجلس در پيچ تاريخي 

حساسی قرار دارد.«
طيبه سياوش��ي ديگر نماينده مجلس نيز به عنوان 
دومين موافق كلي��ات لايحه گفت: اي��ن لايحه در 
راستاي امنيت سرمايه گذاري است و بايد براي مبارزه 
با پولشويي بحث حفظ اسرار مورد تأكيد قرار گيرد. 

بعد از اظهارات سياوش��ي، عل��ي لاريجاني رئيس 
مجلس اعلام كرد: امروز س��ه س��ؤال در دستور كار 
مجلس قرار دارد به همين دليل ادامه بررس��ي اين 

لايحه به جلسه بعدي مجلس موكول مي شود. 
    قانع شدن نمايندگان از پاسخ ظريف

يكي از ن��كات مهم در خصوص بررس��ي اين لايحه 

حضور عباس عراقچي معاون سياسي وزير امورخارجه 
و همچنين مسعود كرباسيان وزير اقتصاد و دارايي در 
جلسه علني مجلس به منظور دفاع از تغييرات صورت 

گرفته در اين لايحه بود. 
با وجود اينكه بس��ياري از نمايندگان شخصاً سراغ 
دولتي هاي حاضر در مجلس مي رفتند، اما به دليل 
تراكم كاري ديروز مجلس اين دو نتوانستند به پشت 
ميكروفون جلس��ه علني بروند، البت��ه محمد جواد 
ظريف وزير امور خارجه نيز در جلس��ه علني ديروز 
مجلس حضور يافت و به س��ؤال حبيب الله ده مَرده 
نماينده زابل درباره علت عدم اقدام جدي در رابطه 
با حقابه ايران از رودخانه هيرمند از افغانستان پاسخ 
داد. پس از توضيحات ظري��ف نماينده مردم زابل از 

توضيحات وي قانع شد. 
  روحانی در خصوص تلگرام توضيح دهد

بحث فيلتر ش��دن تلگرام و حواشي مربوط به آن به 
خصوص توضيحات رئيس جمهور در اينستاگرام از 
جمله مباحثي بود كه در جلسه علني شوراي اسلامي 
مطرح شد و برخي از نمايندگان با توجه به سخنان 
قبلي رئيس جمهور خواستار توضيحات رئيس جمهور 
در اين باره شدند. مصطفي كواكبيان نماينده مردم 
تهران و عضو فراكسيون اميد مجلس شوراي اسلامي 
در صحن علن��ي پارلمان طي تذكر ش��فاهي اظهار 
داشت: بايد بررس��ي و حتماً از آقاي رئيس جمهور 
دعوت ش��ود تا طي جلس��ه علني يا غيرعلني براي 

فيلترينگ تلگرام جواب دهند. 
وي افزود: مردم از ما سؤال مي كنند اگر رئيس جمهور 
مخال��ف فيلترينگ تلگرام اس��ت پس چ��را برخي 
مي گويند او مخفيانه موافق��ت كرده، اگر هم موافق 

است پس چرا مي گويد با آن مخالف هستم. 
عضو كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي 
مجلس در ادامه خاطرنشان كرد: رئيس جمهور بايد 
طي جلسه غيرعلني يا علني نزد افكار عمومي توضيح 
دهد تا روشن ش��ود كه رئيس جمهور با فيلترينگ 

تلگرام موافق است يا مخالف. 

نمايندگان مجلس درباره قانون مبارزه با پولشويی و مبارزه با تأمين مالی تروريسم چه گفتند 

FATF نگراني از تكرار برجام 20دقیقه ای در

حجت الاسلام حاجی صادقي:
نیازمند پاسداري از جنس عمار و ابوذر هستیم

نماينده ولي فقيه در سپاه گفت: دشمن 
براي براندازي نظام اسلام�ي فتنه ه�ايي 
را رقم م�ي زن�د كه ني�ازمن�د پاسداري 
از جن�س عم�ار و اب�وذر هس�تيم. 
به گزارش فارس، حجت الاس��لام والمسلمين 
عبدالله حاجي صادقي نماينده ولي فقيه در سپاه 
در جمع پايوران س��پاه امام رضا )ع( در پادگان 
شهيد برونسي با تأكيد بر اينكه اگر به دنبال خدامحوري و صراط مستقيم هستيم 
بايد به دنبال ولايت باش��يم، افزود: ولايت تجلي توحيد ربوبي و زميني شدن 
حاكميت خداست، بايد تا مي توانيم رابطه خود را با قطب عالم امكان محكم كنيم. 
حاجي صادقي تأكيد كرد: تنها راه مقابله با تهاجم و شبيخون فرهنگي مأنوس 
شدن با قرآن و ولايت است و تا زماني كه در سنگر ولايت هستيد نبايد از هجوم 
فرهنگي دشمن بترسيد. ما نبايد در جنگ فرهنگي با دشمن بر توانمندي هاي 
خود صرفاً تكيه كنيم بلكه بايد به كلام الله متوسل ش��د. وي با اشاره به اينكه 
استكبار در جمع بندي خود به اين نتيجه رسيده كه انقلاب اسلامي ايران مرگ 
تدريجي او را رقم مي زند و ش��اخصه هاي ابرقدرتي خود را از دست داده است، 
گفت: انقلاب ۴۰ سال است كه فراز و نشيب داشته، ولي هيچ گاه متوقف نشده 
و روي اصول خود ايستاده است. نماينده ولي فقيه در سپاه تصريح كرد: دشمن 
براي براندازي نظام اسلامي فتنه هايي را رقم مي زند كه نيازمند پاسداري از جنس 
عمار و ابوذر هستيم. امروز در حقيقت دفاع از اسلام دفاع از حريم حضرت علي 
)ع( است.  وي ادامه داد: پاسداري امروز جنس ديگري از بصيرت، روحيه انقلابي، 
شجاعت، و صراحت را مي طلبد. حاج صادقي اظهار داشت: هرچه سپاه پيوندش با 

ولايت بيشتر و قوي تر باشد در انجام رسالت خود موفق تر خواهد بود. 
-------------------------------------------------------

 مطهري: خروج امريكا از برجام
بازي دو سر برد براي ايران است 

ش�رايط  خواس�ت  رئيس جمه�ور  از  ته�ران  م�ردم  نماين�ده 
سياس�ت داخل�ي و خارج�ي را ب�ا م�ردم در مي�ان بگ�ذارد. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، علي مطهري نماينده مردم تهران، ري، 
شميرانات، اسلامشهر و پرديس در نطق ميان دستور صحن علني ديروز مجلس 
شوراي اسلامي گفت: امروز كشور ما به خاطر خباثت هاي امريكا و رژيم جعلي 
اسرائيل در شرايط سختي قرار گرفته و نياز اس��ت تا با وحدت و انسجام ملي 
با اين خباثت ها مقابله كرد. مطهري با بيان اينكه رئيس جمهور بايد ش��رايط 
سياس��ت داخلي و خارجي را با مردم در ميان بگ��ذارد، تصريح كرد: با اين كار 
مردم با دول��ت همراهي و مقاومت مي كنند. وي با بي��ان اينكه حرف ترامپ با 
مردم جمهوري اسلامي ايران اين است كه شما بايد از آرمان آزادي فلسطين 
دست برداريد و رژيم جعلي اس��رائيل را به رسميت بشناسيد، بيان كرد: ما تن 
به اين خواري نخواهيم داد و نيازهاي خود را با تكيه بر توان داخلي و ارتباط با 
كشورهاي دوست تأمين خواهيم كرد. نماينده تهران ادامه داد: امريكا بايد بداند 
كه اگر هر تصميمي خلاف منافع ملي ما بگيرد، پاسخ محكمي دريافت خواهد 
كرد. چنانچه اين كشور از برجام خارج ش��ود چگونه مي خواهد با كره شمالي 
مذاكره كند. مطهري با بيان اينكه خروج امريكا از برجام بازي دو سر برد براي 
ايران است، افزود: اين كار علاوه  بر تنزل جايگاه امريكا در جهان، از سوي ايران 
نوعي اتمام حجت است و نشان مي دهد ما تعهدات خود را انجام داديم اما طرف 
مقابل نقض پيمان كرد و در صورت عدم خروج ني��ز ايران نفع خواهد برد. وي 
ادامه داد: امريكايي ها دو موضوع توان موشكي و نفوذ منطقه اي ايران را بهانه اي 
براي خروج از برجام قرار دادند و حال بايد از آنها پرسيد كه آيا اجازه مي دهند ما 

درباره توان موشكي آنها تصميم بگيريم؟

م�ا ۱۱ س�ال پي�ش قان�ون 
مجل�س  در  را  پولش�ويي 
تصوي�ب كردي�م،  پس هيچ 
الزام�ي وجود نداش�ت كه از 
خارج از كش�ور به ما دستور 
دهند قانون پولشويي را تغيير 
دهيم. نبايد به استقلال كشور 
خدش�ه وارد ش�ود، برج�ام 
را ظ�رف ۱5 دقيق�ه تصويب 
كرديم. امروز نبايد اين اتفاق 
در مورد اين دو لايحه بيفتد

  رئيس جمهور موافق فيلتر تلگرام بود
دكتر حسن خجسته، استاد دانشگاه و كارشناس رسانه در 
توئيتي نوشت: شنيده ها حاكي است آقاي رئيس جمهور 
در جلسات دو سه هفته اخير با فيلتر تلگرام موافقت دارند ولي زمان اجرا را 
مناسب نمي دانند، علي الظاهر شوراي عالي اطلاع رساني و ادمين اينستاگرام 

از اين موضوع بي اطلاع بودند. 
  چون به خلوت مي رود... 

محمد اكبرزاده در توئيتي به نقل قولي از رحيم پور ازغدي، عضو ش��وراي 
عالي انقلاب فرهنگي پرداخت: افشاگري رحيم پور ازغدي از تناقض گويي 
عجيب روحاني؛ وقتي رئيس جمه��ور در محفل عمومي حرفي مي زند و در 

محفل خصوصي مي گويد منظورم اين نبود!
  خلأ يك مشاور دلسوز در كنار رئيس جمهور

سيد پويان حس��ين پور هم در توئيتر مي نويسد: كاش يك مشاور دلسوز و 
البته عاقل در اطراف روحاني حضور داش��ت تا برايش يادآوري كند ژست 
»نمي گذارند كار كنم« و »رئيس جمه��ور اختيارات كافي ندارد« در همان 
زمان مبتكرش كه خاتمي بود هم خريداري نداشت و جواب نگرفت! تكرارش 

توسط روحاني، هم يك عقبگرد ۱۵ ساله است و هم يك تقليد ناشيانه. 
  شادي رفع حصر!

ميثم رمضانعلي هم در توئيتر نوش��ته: ظاهراً زهرا رهنورد در پروس��ه رفع 
حصر است؛ كسي كه خالق مفهوم بلند و استدلال عميقِ »داماد لرستان« 
بود و ميرحسين موسوي ايشون رو روشنفكرترين زن ايران خطاب كرده و 
مي دونست. ديگه كروبي رو هم رفع حصر كنين بيشتر دورهم شاد بشيم. 

ظلم به اين مردم بس نيست؟
  دلار 6هزارو400 توماني فداي تلگرام!

كاربري به نام جنلي هم مي نويسد: لعنت به همه كسايي كه نذاشتن صداي 
شجريان رو تو ماه رمضون گوش بديم و تلگرام رو فيلتر كردن و كنسرتا رو 
لغو كردن! به درك كه دلار شده ۶هزارو۴۰۰ وقتي نمي تونيم تو تلگرام واسه 

آشوب دي و بهمن برنامه بريزيم و آموزش ساخت بمب دست ساز بزاريم!
...............................................................................................................................

  ۱9 غلط املايي در دستخط رضاشاه
محمدرضا كائيني از فعالان رسانه و تاريخ در صفحه شخصي 
خود در اينس��تاگرام با انتشار عكس��ي از دستخط رضاخان 
نوشت: آنچه مي بينيد، از معدود دستخط هاي باقي مانده از 
رضاخان است. نكته اش هم اين است كه قزاق سوادكوه در اين چند خط، ۱9 
فقره غلط املايي دارد! از صدر كلام كه با »مغرب الخاقان«)مقرب الخاقان(آغاز 
مي شود تا كلماتي مثل»ترف«)طرف(، »حچ«)هيچ(، »معموريت«)مأموريت(، 
»به حچ وجح«)به هيچ وجه( و... الخ كه در متن آن رخ مي نمايد. كسي را با اين 
سطح از س��واد، چگونه مي توان پدر ايران نوين ناميد؟ و مثلًا پروژه هايي مثل 
راه آهن، تأسيس دانشگاه، منع حجاب و... را به او نسبت داد؟ در اينجا و به ناگاه، 
ذهن ما به سمت اين نام ها مي رود: فروغي، نصرت الدوله فيروز، تيمورتاش، داور 
و... الخ. اين جماعت هم يا وابستگي هاي شديد فرقه اي دارند مانند: ازلي گري يا 
بابي گري يا از آن مهم تر از اساتيد اعظم لژهاي فراماسونري هستند. حال اگر اينها 
بخواهند طرح راه آهن را به قزاق حقنه كنند، چگونه راه آهني خواهد شد؟ راه 
آهن جنوب به شمال كه برخلاف راه غرب به شرق )راه ابريشم(، هيچ استفاده اي 
براي ايرانيان نخواهد داشت و البته بعدها به كار متفقين خواهد آمد يا مثلًا اگر 
بخواهند دانشگاه بسازند، چگونه دانشگاهي خواهند ساخت؟ مؤسسه اي كه نه 
تنها محصولات مدارس قديمه از قبيل: بوعلي، ابوريحان، ملاصدرا و... را نخواهد 
داشت كه دانش آموختگان آن در بهترين صورت، مترجمين دست سوم جان 
لاك، جان استوارت ميل، روسو و... خواهند شد. )بليه اي به نام بومي نبودن علوم 

انساني كه سالياني است فغان عده اي را برآورده است(... تاريخ بخوانيم... 
پ ن  اول: شنيده يا خوانده بودم كه محمد تقي بهار، دستخطي از رضاخان را كه مملو از 
غلط بوده، براي ثبت در تاريخ نگه داشته بود. احتمالاً دستخط ضميمه، همان است. 

پ  ن دوم: اين واپس��ين پستي اس��ت كه در اين روزها، درباره رضاخان منتشر 
مي كنم. با اندكي از هزار، خواستم نشان دهم كه خاك شهرري، چه تحفه اي را به 
خلق الله نمايانده است. تازه اگر ماجرا راست باشد كه البته من در آن ترديد دارم.

دس�تيار و مش�اور عالي فرماندهي معظم كل قوا ب�ا بيان اينكه 
امريكايي ها مجبور هس�تند از غرب آس�يا عقب نشيني كنند، 
گف�ت: اي�ران هزينه هاي زي�ادي را ب�راي تأمين امني�ت غرب  
آس�يا پرداخته چون به دنب�ال برقراري صلح در منطقه اس�ت. 
به گزارش فارس، سردار سرلشكر سيديحيي صفوي دستيار و مشاور 
عالي فرماندهي معظم كل قوا در مراسم سالروز تأسيس سپاه انصار 
المهدي)عج( كه روز گذشته برگزار ش��د، با اشاره به شرايط منطقه 
و وضعيت گروهك هاي تروريس��تي گفت: آثار و شواهدي داريم كه 
امريكايي ها بعد از شكست داعش در عراق و سوريه به دنبال انتقال 
آنها به افغانستان هستند. وي تأكيد كرد: به امريكايي ها مي گوييم كه 
با مردم ايران نمي توانيد دست و پنجه نرم كنيد، به عبارت ديگر بايد 
گفت كه به فضل الهي ملت بزرگ ايران با رهبري مقام معظم رهبري 

مانع برگشتن امريكا و تسلط مجدد آنها به ايران مي شوند. 
صفوي با اشاره به اينكه امروز رئيس جمهور امريكا عليه ما فرمان صادر 
و عنوان مي كند قصد دارد برجام را پاره كند، افزود: آنها اين اقدامات را 
در حالي انجام مي دهند كه از ائتلاف ايران، روسيه و حزب الله لبنان در 

صحنه سوريه و در راه اندازي خاورميانه بزرگ شكست خورده اند.  
دستيار و مشاور عالي فرماندهي معظم كل قوا با بيان اينكه ايران مقتدر 
شكست ناپذير است و امريكايي ها مجبورند شرق فرات را ترك كنند، 

گفت: آنها زماني  كه داعش در عراق و 
س��وريه 9۰ هزار نفر داشت، شكست 
خوردند به نحوي ك��ه اكنون حدود 
۸۰ درص��د از خاك س��وريه از وجود 
اين افراد پاكسازي شده است.  صفوي 
تأكيد كرد: امريكايي ها مجبور هستند 
از غرب آسيا عقب نشيني كنند، زيرا 
يك دولت ظالم هس��تند و نمي توانند امنيت منطقه را تأمين كنند. 
ايران هزينه هاي زيادي را براي تأمين امنيت غرب  آسيا پرداخته چون 
به دنبال برقراري صلح در منطقه است، اما امريكايي ها، انگليسي ها 
و صهيونيست ها عامل ناامني در منطقه محس��وب مي شوند، البته 
تلاش ها بيشتر براي فروش س��لاح و غارت منابع دولت هاي منطقه 
است. وي در ادامه با بيان اينكه ۴۰ سال است در مقابل امريكايي ها 
ايستاده ايم و با انسجام ملي مقتدرانه در برابر همه توطئه هاي سياسي 
و اقتصادي ايستادگي مي كنيم، گفت: امريكايي ها و صهيونيست ها 
مانع تبديل شدن ايران به قدرت اول منطقه اي هستند اين در حالي 
است كه در گروه مؤسسات تحقيقاتي امريكا مانند مؤسسه تحقيقاتي 
رند آمده كه تا سال ۲۰3۰ از رژيم آل س��عود خبري نيست و ايران 

قدرت اول منطقه اي خواهد شد. 

سرلشكر صفوي:

امريكايي ها مجبور به عقب نشيني از غرب آسيا هستند
 رئيس دانش�گاه عالي دفاع مل�ي گفت: موقعي�ت ژئوپلتيك 
اي�ران بس�يار اهمي�ت دارد و همكاري ه�اي اي�ران و عم�ان 
ب�راي تأمي�ن امني�ت تنگ�ه هرم�ز بس�يار راهبردي اس�ت. 
به گزارش مهر، سردار احمد وحيدي رئيس دانشگاه عالي دفاع ملي، 
روز گذشته در حاشيه ديدار هيئت عالي رتبه نظامي سلطنت عمان 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: ايران و عمان داراي روابط صميمي 
و نزديك در همه حوزه ها از جمله مسائل نظامي هستند. در كشور 
عمان سياست صحيح و مدبرانه حاكم است و نوع روابط ايران و عمان 
الگويي از روابط حس��نه بين كش��ورهاي همجوار در منطقه است.  
سردار وحيدي با اشاره به آتش افروزي هاي برخي دولت ها در سطح 
منطقه گفت: متأسفانه شاهد برخي جنگ افرازي و آتش افروزي از 
سوي برخي كشورها با نيت جاه طلبانه و ماجراجويانه در سطح منطقه 
هستيم اما كشور عمان توانسته الگوي خوبي از سياست هاي مدبرانه 
را پيش گيرد كه مي تواند براي تقويت صلح و روابط در سطح منطقه، 
تبديل به الگوي مناسبي شود.  وي در ادامه گفت: روابط نظامي دو 
كشور دوست ايران و عمان بسيار روابط خوب و سازنده اي است و در 
اين رابطه برنامه آموزشي و رزمايش هاي مشترك برگزار مي شود كه 
مي تواند به تحكيم روابط دوجانبه كمك بيشتري كند. كميسيون هاي 
مشتركي شكل گرفته است كه در آنها پيرامون مسائل مورد علاقه دو 

طرف گفت وگو مي ش��ود. وزير سابق 
دفاع در اين رابطه افزود: در روزهاي 
آينده رزمايش مش��ترك دريايي به 
ميزبان��ي اي��ران و در آب هاي خليج 
فارس برگزار مي ش��ود كه درباره آن 
ني��ز گفت وگو خواهيم ك��رد. وي در 
خصوص رزمايش مش��ترك دريايي 
ايران و عمان و دليل اينكه در اين زمان برگزار مي شود، گفت: موقعيت 
ژئوپلتيك ايران بسيار مهم است و همكاري هاي دو كشور براي تأمين 
امنيت تنگه هرمز بسيار راهبردي اس��ت.  وزير سابق دفاع در پاسخ 
به س��ؤالي مبني بر پيام اين رزمايش براي كشورهاي حاشيه خليج 
فارس و منطقه گفت: مواضع جمهوري اس��لامي در مسائل منطقه 
كاملًا روشن و واضح است اما از سويي ش��اهد همكاري هاي روشن 
تروريست ها، رژيم صهيونيستي و عربس��تان در كشتار مسلمانان 
هستيم. وحيدي با اش��اره به فتنه انگيزي هاي عربستان سعودي و 
برخي كشورهاي ديگر در منطقه، اظهار داشت: برخي كشورها به قصد 
سلطه جويي و ضميمه كردن مناطقي از كشورهاي همسايه به خاك 
خودشان حركت مي كنند، بايد از اين اقدامات دست بردارند و به يك 

الگوي مبتني بر همكاري هاي سازنده در منطقه بازگردند. 

سردار وحيدي:

همكاري ايران و عمان براي تأمين امنيت تنگه هرمز راهبردي است

چهرهها

نماين�دگان  فراكس�يون  رئي�س  ناي�ب 
ولايي مجل�س گف�ت: مجمع تش�خيص با رد 
ط�رح برگ�زاري علن�ي دادگاه هاي مفاس�د 
اقتص�ادي، مصلحت نظ�ام را نادي�ده گرفت. 
محمد دهقان در گفت وگو با مهر با اشاره به رد طرح 
برگزاري علني دادگاه هاي مفاس��د اقتصادي در 
مجمع تشخيص مصلحت نظام گفت: طبق قانون 
اساسي اصل بر برگزاري علني محاكم است. فقط 
سه استثنا در اين خصوص وجود دارد؛ اول: اينكه 
علني بودن محاكم خلاف عفت عمومي باشد، دوم: 
نظم عمومي را بر هم بزند و سوم: دعواي خصوصي 

باشد و علني شدن آن اشتباه باشد. 
وي افزود: متأسفانه به تدريج علني شدن محاكم كه 
براساس نص قانون اساسي است، دچار تحريف هايي 
شده و اين اصل مهم قانون اساسي، قابليت خود را از 
دست داده است. عضو كميسيون قضايي و حقوقي 
مجلس گفت: فلسفه اين طرح اين است كه مردم از 
محاكم مهم مطلع باشند و بدين وسيله هم محاكم 

مفاسد اقتصادي كاملًا شفاف شود. 

وي ادامه داد: بدين 
وسيله افراد مي توانند 
از حق��وق خود دفاع 
كنند و علاوه بر اينكه 
قاضي رأي مي دهد 
افكار عمومي هم در 
برابر اح��كام صادره 
قضاوت داشته باش��ند. دهقان يكي از مهم ترين 
نتايج برگزاري علني دادگاه ه��ا را افزايش اعتماد 
عمومي مردم به قوه قضائي��ه خواند و گفت: آقاي 
اژه اي دادستان كل كشور و سخنگوي قوه قضائيه 
نيز چندين بار اعلام كردن��د كه قانون بايد اصلاح 
ش��ود، محاكمات به صورت علني برگزار ش��ده و 
مردم نيز در جريان موضوعات ق��رار گيرند. نايب 
رئيس فراكسيون نمايندگان ولايي مجلس تصريح 

كرد: در راس��تاي علني ش��دن محاكم به ويژه در 
زمينه مفاس��د اقتصادي، طرحي در مجلس ارائه 
شد كه براساس آن در پرونده هاي مفاسد اقتصادي، 
خبرنگاران اجازه داشته باشند در دادگاه ها حضور 
پيدا كنند و گزارش رسيدگي به پرونده ها را به مردم 
اعلام كنند و به جاي اينكه در بررسي اين پرونده ها 
از كلمات مخف��ف م. ر و م. ش اس��تفاده كنند به 
صورت علني برگزار شود. وي با بيان اينكه دوستان 
در مجلس براي تصويب اين طرح مقاومت كردند، 
اظهار داش��ت: به همين دليل اين طرح مجدداً به 
كميسيون حقوقي و قضايي بازگشت و تشخيص 
قاضي را نيز به آن اضافه كرديم كه در محاكم جرائم 
اقتصادي با تش��خيص قاضي امكان انتشار روند 
رسيدگي به پرونده و محاكمه وجود داشته باشد. 
دهقان ادامه داد: اين طرح در صحن علني مجلس 

به تصويب رسيد اما شوراي نگهبان آن را رد كرد 
و به مجمع ارسال شد. وي تصريح كرد: متأسفانه 
مجمع تشخيص مصلحت نظام كه براي تشخيص 
مصالح نظام و مردم تشكيل شده است، اين طرح 
را رد كرد. وي در خصوص عل��ت رد اين طرح در 
ش��وراي نگهبان گفت: آقايان در شوراي نگهبان 
معتقدند علني بودن محاكمه با انتش��ار موضوع 
محاكمه متفاوت است. دادگاه مي تواند علني باشد 
اما انتشار موضوع محاكمه نبايد بر همه موارد علني 
باشد. نايب رئيس فراكس��يون نمايندگان ولايي 
مجلس گفت: علني شدن به معناي انتشار موضوع 
محاكمه است. برگزاري علني دادگاه ها به معناي 

انتشار مطالب آن است. 
عضو كميسيون حقوقي و قضايي مجلس شوراي 
اسلامي اظهار داش��ت: اصلًا امكانپذير نيست كه 

محاكمه اي به صورت علني برگزار و جلوي انتشار 
آن گرفته شود. 

وي در خصوص عل��ت رد اين مصوب��ه در مجمع 
تشخيص مصلحت نظام گفت: مجمع تشخيص، 
مرجع تش��خيص مصالح كش��ور اس��ت. در حال 
حاضر هيچ موضوعي بيش��تر از مفاسد اقتصادي 
كش��ور را در معرض خطر قرار نداده اس��ت. هيچ 
چيزي مانند ثروت اندوزي هاي مس��ئولان كه بر 
اثر زد و بندها و رانت ها انجام ش��ده است، نظام را 
تهديد نمي كن��د. دهقان با تأكيد ب��ر اينكه جلب 
اعتماد مردم از مهم ترين اهداف نظام است، گفت: 
نمي دانم مجمع تشخيص مصلحت نظام، مصلحت 
چه قش��ري را مدنظر قرار داده و اين مصوبه را رد 
كرده است. اين طرح منطبق بر مصالح عامه مردم 
و نظام است اما متأس��فانه در مجمع تشخيص رد 
ش��د. عضو كميس��يون حقوقي و قضايي مجلس 
شوراي اس��لامي ادامه داد: مشخص است كه چه 
كس��اني از رد اين طرح خوش��حال و چه كساني 

ناراحت مي شوند.

خبر

عضو كميسيون حقوقي و قضايي مجلس:

علنی شدن دادگاه مفاسد اقتصادی به افزايش اعتماد عمومی می انجامد

مهدیپورصفا
گزارش


